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CONSELL DE BARRI DE SANT PERE, SANTA CATERINA I LA RIBERA 

DATA: 15 de desembre de 2016 

Ordre del dia  

1) Informacions diverses  

2) Plaça Mestres Casals i Martorell 

3) Torn obert de Precs i preguntes  

 

Assistents:  
Regidora: Gala Pin 

Conseller Tècnic: Jordi Rabassa 

Tècnica de Barri: Pilar Heras 

Consellera de Districte: Natàlia Martínez 

Consellers de Districte: Marc Borràs, Julia Barea, Anna Lliuró, Elisabeth Jiménez 

 

1) Informacions diverses  

La Regidora  fa  esment  de  diverses  informacions  que  afecten  als  barris  de  Sant  Pere,  Santa 

Caterina i La Ribera: 

‐ Joves inhalants:  Afecta a menors tutelats i joves ex tutelats. Els menors estan tutelats 

per la Generalitat (DGAIA), però l’Ajuntament, des del Districte i serveis centrals, s’han 

anat fent actuacions per garantir la convivència als carrers del barri i la salut dels nois. 

S’han mantingut diverses reunions amb la DGAIA i s’ha treballat amb ells per tal d’obrir 

un recurs per a poder  tractar els  joves amb problemes d’addicció a  la cola. El recurs 

serà fora de Ciutat Vella.  

‐ S’informa  de  les  diferents  sessions  de  treball  que  s’han  fet  sobre  l’espai  públic  i 

l’ordenació de terrasses. 

‐ S’informa de  les obres que s’estan duent a terme,  finançada amb  la taxa turística:  la 

intervenció  a  les  voltes  del  carrer  Carders  i  la  plaça  de  la  Llana,  que  són  obres  de 

restauració.  

‐ S’informa  que  es  comencen  les  obres  de  carril  bici  del  passeig  pujades.  L’obra 

consisteix en suprimir el carril bici actual i passar‐lo a l’altra banda tenint dos carrils, un 

sentit Besós i un sentit Llobregat. 

‐ Punt  Verd  Pou  de  la  Figuera:  S’ha  cancel∙lat  el  conveni  amb  les  persones  que 

gestionaven  el  punt  verd  del  Pou  de  la  Figuera. Des  de  feia mesos  se  li  demanava 

documentació  que  no  va  aportar mai.  Des  d’un  primer moment  es  va  demanar  el 

control  inicial  i  s’han  fet  inspeccions  per  assegurar  que  el  local  complia  en  normes 

bàsiques de seguretat. Fins ara, en nou anys no s’ha pogut fer aquest control i en una 
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de  les  inspeccions  es  van  trobar  deficiències.  S’ha  retirat  aquest  conveni  de 

funcionament com a Punt Verd. Pot emmagatzemar, paper, cartró i ferralla, però deixa 

de  funcionar com a Punt Verd. Per substituir aquests servei hi ha un camió mòbil de 

neteja que funciona com a Punt Verd just davant.  

 

2) Plaça Mestres Casals i Martorell 

Intervenció del Conseller Jordi Rabassa 

En el darrer Consell de Barri  s’havia de  tractar un  tema que es va decidir en  la Comissió de 

seguiment, que era parlar sobre  les places del barri  focalitzant‐se en aquesta plaça  (Mestres 

Casals i Martorell). Com que finalment no es va poder tractar en el darrer Consell es tracta en 

aquest. 

Es treballarà amb dos mapes.  

Aquest és el punt de partida d’un procés que continuarà els mesos de març i abril. 

Premisses a tenir en compte: 

 El terreny està qualificat d’equipament assistencial, cosa que no es canviarà. Per tant 

qualsevol intervenció serà de caràcter temporal. 

 També cal pensar els usos, que seran temporals. 

 No es parla estrictament d’una plaça,  també podem pensar en algun espai  tancat, o 

imaginar usos mixtes.  

 També cal tenir present que hi ha  la plaça Pou de  la Figuera al costat, que  ja compta 

amb dinamització i molts espais per a joves. 

 Cal pensar també que no és el mateix  la dinàmica del dia a  la dinàmica de  la nit. Tot 

allò que pensem estaria bé pensar‐ho segons el que passa durant el dia i durant la nit 

(carrer estret, arcades, no és un espai de pas...).  

 Estaria bé també pensar com es dinamitza, quines entitats i quins sectors hi ha al barri 

per a poder‐ho dinamitzar. En aquesta primera sessió seria parlar de necessitats  i fer 

volar idees.  

Propostes 

Maria  

Hem de ser conscients que l’ús és provisional. No s’ha de gastar un duro més en el nyap que es 

va  fer. Allà estan passant coses. Per  tractar aquest  tema    ‐ si voleu ho  faig  jo – convocar  les 

persones  que  hi  vivim.  Perquè  els  veïns  d’aquell  tros  vam  patir molt.  La  casa  que  es  va 

enderrocar,  hi  havia  una  multi  propietat  que  no  va  ser  acceptada  i  s’ho  va  quedar 

l’ajuntament.  Les  famílies  que  hi  vivien  es  van  reallotjar  a  Francesc  Cambó.  La  proposta 

personal és que la plaça no es toqui i que es planti un tipus de trepadora.  

Torna a demanar que es pugui parlar amb els veïns directes que viuen allà.  

Veïna  
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Treure les jardineres i fer un hort pels veïns, que sigui barat i no s’hagi de fer gaire cosa. 

 

 

Jordi, Fundació Comtal 

Buscar un espai complementari, un conjunt dels dos espais, si esteu dient de l’ús o el mals ús o 

el poc trànsit s’ha de fer coses per persones i sigui un espai més de trànsit.  A mi si que algun 

tema mediambiental,  sostenible,  lligat  a  les  escoles  (en  tenim més  d’una).  Pensar  algunes 

coses que  les escoles poguessin  fer una  intervenció  i de veïnatge. Amb  la  idea  també de no 

remenar molt. Recordeu que hi va haver una sessió participativa fa uns dies i ull matí i vespre. 

Jo trio per tema d’aprofitar sinergies de les escoles, no remoure massa l’espai, posar bancs (ull 

el bancs de dia i de nit s’utilitzen per diferents coses) o coses que pugui ser compartit. Jo crec 

que  sigui de pas,  agradable,  cert  accessibilitat ha de  ser  alguna  cosa que  la  gent hi  cridi. A 

vegades la restauració fan aquests llocs més de circulació.  

Teresa 

Si  ja  està  definit  com  a  equipament  perquè  no  ho  defineixen  els  tècnics  de  l’Ajuntament? 

Perquè s’hi donen tantes voltes durant tant de temps i fent una despesa tant gran. Pensa que 

en coses provisionals s’hi hauria de deixar el mínim pressupost possible. Definim l’equipament 

i fem el que s’hagi de fer.   

Alfons 

Partim d’un  lloc on hi ha passat moltes coses, hi ha uns espais morts. Un carrer  serveix per 

anar a un lloc, i les zones que no serveixen per a res els falta vida. No és un espai ample, no se 

li  ha  trobat  el  què.  Hi  ha  dos  espais  tancats,  unes  jardineres,  una  entrada  d’un  pàrquing. 

L’últim que hi vaig veure és que al carrer Armengol s’hi fa skate. Pensa que s’hauria de veure 

en una cosa global. Sap que hi ha alguna proposta que no sap si és provisional o podria ser 

definitiva. Després una observació, hi ha un banc i cada vespre hi ha una sèrie de gent que fa 

relació en el banc cada dia. Una mica com quan al poble es treien les cadires. 

Rosana – Carrer Cortines 

Entén que els veïns que hi viuen directament hi tinguin veu, però ha de ser com a alguna cosa 

més  global.  Que  en  aquests  sentit  des  d’abans  de  l’estiu  amb  el  col∙lectiu  Fem  Plaça  i  el 

col∙lectiu  intermitent  fent diagnòstics de xerrades, col∙loquis  i rutes per  identificar coses que 

passen al barri.  I una de  les primeres que es van  identificat va ser aquesta.  I s’ha fet un Fem 

Plaça a Mestres Casals i Martorell on varen sorgir diferents propostes que es poden aprofitar. 

Totes  les propostes han quedar  recollides en un document que  farà arribar. Algunes de  les 

coses que van sortir va ser retirar les pedres, així com posar‐hi bancs, un jardí vertical, un camí 

escolar,  coses  pels  Joves,  l’Ampa  de  l’Escola  Bressol  va  proposar  coses,  espai  verd.  Es 

compromet a portar‐ho a la següent sessió i que quants siguem molt millor. 



 

Pàgina 4 de 8 
 

Hortènsia 

També hi era en  aquella  sessió de  Fem Plaça, en  la qual  van  sortir  versions  contradictòries 

respecte  alguns  elements  com  ara  la  Jardinera.  En  la  pròxima  convocatòria  seria  bo  seria 

portar  les  propostes  a  la  següent  sessió.  Allò  que  era  prioritari  era  el  concepte  d’espai  de 

convivència. Demana  que  hi  hagi  sorra  perquè  no  es  converteixi  en  pista  d’skate. Demana 

també arbres per donar ombra a  l’estiu (que hi hagi arbres crescuts o a  les  jardineres)  i sol a 

l’hivern. Proposta d’aparells d’estiraments per a  la gent gran va ser una proposta  interessant 

que va sortir perquè no n’hi ha en el barri. 

Així que a la pròxim convocatòria seria bo portar i treballar les coses concretes. 

Vicent 

Des de  fa 2 anys  tinc un comerç de venda de material de circ allà. A més  també organitzem 

activitats, hem organitzat algun espectacle amb l’ajuda de l’Ajuntament. Trobades lúdiques al 

casal del Pou de la Figuera. I això m’ha motivat a pensar un projecte. I vaig pensar un projecte, 

que he volgut anomenar un espai comunitari de circ social. El circ social és l’eina del circ com a 

eina d’aprenentatge  i desenvolupament per diferents col∙lectius. Dit això  jo crec que aquets 

espai és un punt mort de la ciutat i bastant perillós. Fa por passar‐hi, veig també els robatoris 

que hi passen pel dia i per la nit. 

La  proposta  de  circ  social  seria  usar  aquests  dos  espais  per  la  pràctica  del  circ.  A mi  les 

jardineres  m’agraden.  Aquestes  jardineres  es  podrien  readaptar,  creant  una  arquitectura 

efímera per quan faci mal temps. Es podrien fer tallers de circ, per gent del carrer, gent gran, 

per  infants. També es podria  fer un espai obert, per  compartir,  seure, veure un espectacle. 

Podria  tenir  unes  grades  on  s’hi  podria  guardar  el material  dels  tallers.  I  per  evitar  que  es 

converteixi en un espai negre, es podria  tancar aquest espai. He  fet un document que us el 

cedeixo. En aquest espai hi ha diferents  col∙lectius que fan activitats relacionades amb el circ 

que tenim una necessitat de tenir un espai on fer les nostres activitats.  

Aquests col∙lectius amb una petita ajuda de comerciants del barri i l’Ajuntament, hem fet una 

sèrie  d’espectacles  gratuïts.  Aquets  espai  es  podria  convertir  en  un  espai  de  programació 

d’aquesta activitat. Explicació de l’exemple del Circ Social de Nou Barris. 

Pep, GENAB  

De quin grau de provisionalitat estem parlant? Per què això  fixa  la provisionalitat de  la que 

estem parlant. Segona, el que pensava és que si no hi cap una residència de  la tercera edat, 

quin recurs hi cap? 

Maria 

Recolza la proposta del circ. Es podria solucionar la part circular amb una carpa. A l’altra part, 

es podria fer una àgora pels nens de  les escoles. Nega que no hi hagi espai per  la residència. 

Una arquitecte anomenat Francesc Guàrdia va  fer un projecte. Diu que  la Generalitat vol  fer 

residències en termes de rendibilitat, residències grans a partir de 80 places. El que defensa la 

veïna és una residència de barri de 40 places, per tant una residència d’aquesta mida hi cabria. 

Tenim un avantprojecte que defensa aquesta grandària. 
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Ania  

Està  implicada  al  barri  de  fa  un  any  i  mig  primer  monitora  de  Pere  Via,  i  ara  amb  un 

microfinançament aquest estiu ha iniciat un projecte de circ social per apropar‐se als nens de 

la plaça.  

Quan van veure que va funcionar el projecte, han continuat en col∙laboració amb el Casal Tria, 

amb el Centre Obert. El que han vist és que hi ha una necessitat d’un espai que s’adapti a les 

necessitats  que  tenen  aquests  grups  de  nens.  És  aquesta  necessitat  d’un  espai  amb  unes 

dimensions controlades. Creuen que els espais que creen és un espai acotat i s’hi poden donar 

dinàmiques acotades al barri  i que  les dinàmiques que s’hi poden generar són molt de bari. 

Dona  suport  la  proposta  del  circ.    Així  doncs,  un  espai més  tancat  que  s’hi  puguin  donar 

dinàmiques de circ i espai més obert que porti a dinàmiques a l’estiu d’actes més oberts. 

Alfons 

Pregunta pel jardí vertical. 

Resposta: Si nosaltres pensem que hi ha un equipament i pensem usos efímers, en funció del 

que surti no té sentit que hi hagi el jardí vertical.  

Maria 

S’ofereix per recollir les propostes i passar‐les als veïns.  

 

3) Torn obert de Precs i preguntes  

Teresa 

Hotel que s’ha construït al carrer Comtal, convida a veure el tracte que es dona als veïns que 

se’ls ha posat una pantalla perquè vegin el tracte que es dona als veïns, ocultant‐los darrera 

una pantalla.  

Parla també del passatge de Sant Benet, que els veïns volen estar‐ne informats i poder opinar 

de com es desenvolupa l’ampliació perquè no volen que quedi a mans de Núñez i Navarro, que 

els tapa amb una pantalla perquè no se’ls vegi.  

Resposta: Podem  fer una  sessió  amb  veïns  al  gener perquè  el projecte  esta  acabat  i  així  el 

podeu conèixer.  

Jordi 

Vol comentar la situació dels sense sostre al passeig Picasso. Viu al c/ Princesa. La població de 

sense sostre augmenta més a  l’estiu. La mitjana són unes 20 persones dormint,  i com que fa 

fred han començat a fer cases amb cartrons. Cada dia fan i desfan una petita ciutat. Cada dia 

fan les seves necessitats i utilitzen els contenidors de davant de casa seva. Demana uns lavabos 

públics, perquè els  facin servir. Proposa de posar‐lo  tocant a  la ciutadella. Cada dia  tenen  la 

visita de la Fundació Arrels. El primer pas seria que es passes més freqüentment a netejar els 
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contenidors.  

Aparcaments de  zona verda. Amb xifres està més o menys a  la mitjana d’altres barris, però 

molt sovint hi ha filmacions que fan que hagis de treure el cotxe, o hi ha curses (C. Picasso i c. 

Princesa) Aquest darrer any hi ha hagut moltes curses. És cert també que moltes places són a 

la circumval∙lació que com que no està vigilada  i no hi passa gent, hi sol haver atracaments. 

Sempre hi ha algun cotxe amb vidres trencats. Jo demanaria... Potser hi ha plaça de zona blava 

durant  el  cap  de  setmana  i  que  potser  podria  ser  zona  verda  entre  setmana.  I  si  no  posar 

vigilància a la circumval∙lació.  

Resposta: Entomem  la demanda de  lavabos, hi ha un pla de sensellarisme a  la ciutat. Tenim 

una mancança de recursos, estem  fent compra d’habitatge per poder  fer aquesta estratègia, 

com algun tipus d’alberg que ara mateix no hi ha la ciutat.  

Aparcaments i mobilitat són dos grans temes del Districte una mica poc resolts, amb les curses 

s’està  treballant  per  no  tenir  curses  només  a  Ciutat  Vella.  Amb  el  tema  dels  aparcaments 

estem elaborant un Pla de Mobilitat per tot el Districte  i  la solució hauria d’anar dins aquest 

Pla de Mobilitat. Però podem consultar si hi ha la possibilitat de fer places mixtes si pot ser. 

Maria 

La qüestió de  la deixalleria del Basilio, cal ajudar al noi perquè  legalitzi  la situació perquè era 

un Punt Verd que la gent hi anava, el camió no és un substitut adequat.  

Hi ha una nova terrassa a carrer Gombau. Què en sabeu? Té permís? 

S’està potenciant des de  l’Ajuntament del transport públic i... A la parada de l’autobús de Via 

Laietana vam estar 45 minuts esperant, i van passar 5 de turistes, i la vorera estava plena que 

no s’hi podia passar. És la situació molt greu i algun dia passarà alguna cosa.  

Resposta:  Es  pot  acompanyar  el  Basilio  tant  com  puguem,  però  no  és  una  qüestió 

d’acompanyar ara, sinó que des del 2007 tenim un conveni amb ell per a poder ser Punt Verd, 

rep  una  percepció  per  a  poder  exercir  de  Punt  Verd,  i  des  del  2007  els  requeriments  de 

llicència no els ha fet.  

Des de l’Administració estan treballant amb ell perquè requereixi i això necessita una mica de 

correspondència per l’altre part. I ens vam trobar amb la situació que en un inspecció ens vam 

trobar amb una persona dormint. Vam decidir retirar el conveni sempre garantint que hi ha un 

Punt Verd. Per part del Districte si ens hem de reunir amb ell, ho farem els cops que faci falta. 

Però porta dels del 2007 sense haver fet tan sols el control inicial de la Llicència. I ja és un tema 

de seguretat sobretot pels materials que hi ha. 

La Terrassa de Gombau té permís de terrassa, és un espai en el que la farmàcia del davant es 

queixava. Problemes amb els nens de la cola. Un espai que quedava una mica fosc i al costat hi 

ha un solar privat que té un permís d’edificació però encara no s’ha edificat. 

Per una banda hi ha el compromís de  fer petites  intervencions a Via Laietana per millorar el 

trànsit  mentre  treballem  en  projecte  d’intervenció  global,  que  es  durant  en  els  pròxims 

Consells de barri. Pel que fa els autobusos s’està implementant la xarxa ortogonal, i mentre no 
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s’implementa està bé que els veïns apuntin  les disfuncions  i necessitem que ens  les digueu. 

Però si hi ha línies que tenen un interval massa gran necessitem saber‐ho. 

Hi haurà una sessió 1 de  febrer a  la Barceloneta on s’explicarà  la  implementació de  la xarxa 

ortogonal de la cinquena fase del Transport Públic. 

Alfons 

Pregunta pel Carrer Llàstics, on els nens de  la cola s’hi posaven amb matalassos. Pregunta si 

encara hi són i si no es pot tirar a terra la paret, o posar una xarxa o aixecar més la paret. 

Proposa  que  tothom  s’impliqui  al  barri,  fer  una  campanya  a  peu  de  carrer  entre  entitats  i 

ciutadania per  tenir cura de  la neteja al barri. Fer els amics‐actius del barri per sumar entre 

tots i que tots veiem i que ens fa molt de mal i que entre tots podríem canviar hàbits.  

Resposta: És un solar que és privat, se li ha fet el requeriment al propietari perquè netegi, i si 

no ho fa o no respon es farà des del Districte i se li passarà la despesa a ell. Podem mirar de fer 

més difícil accedir al solar. Estem treballant en els solars que hi ha a la zona, tant públics com 

privats. M’encantaria que es dues a terme aquesta  iniciativa de neteja que proposes. A nivell 

de ciutat s’iniciarà una campanya a nivell de ciutat de sensibilització i el gener‐febrer hi ha una 

sessió de neteja amb els serveis de neteja i amb els veïns. 

Albert 

Hi ha una massificació d’autobusos turístics a Via Laietana, a  la qual s’hi hauria de posar fre. 

Parla d’un capuccino a Via Laietana 44, cantonada amb Sant Pere Més Baix que aprofita els 

caps de setmana per treure dos taules  i cadires, de dilluns a divendres si passa  la Urbana no 

trobar res però dissabte i diumenge ho treu.  

Pregunta  també per  ràtios, xifres o dades de  la narcosala. Si  s’han  solucionat els problemes 

que es van dir en el darrer Consell de barri.  

 

Resposta: Prenem nota per poder fer inspecció de la Terrassa Via Laietana 44 perquè hem de 

poder fer inspeccions en caps de setmana. 

Sobre la sala de venopunció a banda de l’augment, durant les primeres setmanes es va fer un 

informe de com estava anant el funcionament que ens permetria identificar les disfuncions. En 

general  l’informe és bastant positiu. Des que es va obrir hi ha 8 o 10 usuaris nou, que  facin 

servir la sala de venopunció són 8 o 9 usos al dia. No hi ha una afluència d’usuaris nous, ni una 

utilització massiva. Pel que fa a Guàrdia Urbana i Mossos, és un dels punts on la urbana quan 

patrulla s’hi ha de posar allà, hi ha un reforç de neteja amb Cortines, or dels velluters.  Al gener 

les treballadores del CAS volen fer una  jornada de portes obertes per explicar els serveis que 

es donen.  

Estem treballant en un Pla de Mobilitat turística, que inclou el bus turístic. Diu que si els veïns 

volen poden portar  informació.  Lligat al Pla estratègic de Turisme  i és un  tema de  ciutat. Si 

creieu que és necessari portar aquest tema com a punt del Consell ho podem fer. 
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Maria 

Les persones que hi treballen són excel∙lents.  Demana que el carrer Cortines i Portal Nou que 

hi ha aquelles entrades (perquè netegen però a la mitja hora ja està brut),  si es pot posar un 

tipus de tancat com es va fer a Francesc Cambó on van posar un tanca de fusta, posar coses 

amables que impossibiliten les porqueries d’aquell racó.  

Resposta: S’hi està treballant i s0’està treballant amb els servei del sense sostre. 

Pep, de GENAB 

Buscar un nou sistema de recollida alternatiu el que existeix actualment, abans del 2019 que 

és  quan  s’acaba  el  contracte  actual.  S’ha  de  trobar  una  solució  com  a  Districte  i  com  a 

productors de residus. I voldria fer una empenta, trobar‐nos i dissenyar un sistema alternatiu. 

Joan 

Durant  l’estiu  amb  el  servei  de  recollida  es  limita  el  servei.  Tota  la  brossa  industrial  va  als 

camions. Ve el camió de brossa industrial i allà carreguen tot el vidre de tots els bars, venen els 

diumenges. Omplen tot el camió ple de vidre i va als abocadors que van pleníssims, i aleshores 

els  serveis  públics  recullen  la  brossa  industrial.  Per  tant  com  que  tots  els  bars  no  tenen 

mirament en llençar brossa, omplen els abocadors de brossa que podria anar a una fundació, i 

els serveis públics fan serveu als bars.  

Resposta: A l’estiu no es redueix el serveu sinó que a Ciutat Vella s’incrementa. És cert que hi 

ha hagut queixes sobre diferents tipus de recollida. S’estan treballant, i si hi ha algun exemple 

concret demana que ho faci arribar per a poder intervenir. Demana que li faci arribar a la Pilar 

per  assenyalar  dates  concretes  de  males  pràctiques  com  el  tema  del  vidre...  perquè  així 

nosaltres podem intervenir més fàcilment. 

Tancament  per  part  de  la  regidora  desitja  les  bones  festes  si  el  bon  any  per  a  tots  els 

assistents. 

 

 

 

 

 

 


